
ČSOB Leasing, a. s., 

nabízí zemědělcům následující produkty:

  Financování nových i použitých strojů.

  Různé formy financování (zákaznický úvěr, finanční leasing, 

operativní leasing).

  Uzavření a schválení financování bez poplatku.

  Nevyžadujeme vedení a zřízení účtu.

  Délka splácení až 84 měsíců s možností úpravy sezónních 

splátek podle vašich potřeb.

  Výhodné strojní a havarijní pojištění od ČSOB Pojišťovny, a. s.

  Vyřízení žádosti o dotaci na úroky v programu Zemědělec 

v rámci PGRLF.

Nejedná se o návrh na uzavření smlouvy.

Partner webu je ČSOB

Udržitelné postupy v zemědělství
Mlékárna Agralka 
20. část 

Udržitelnost je pro fi nanční skupinu 

základem fi remní fi lozofi e a obrovskou 

příležitostí k pozitivní společenské 

změně, ke které chce aktivně 

přispět.
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Český národní pavilon je první 
dřevostavbou svého druhu bez 
kovové konstrukce v  Japonsku. 
Na dodávce dřeva se kromě Mini-
sterstva zemědělství podílí i Mini-
sterstvo životního prostředí a Mi-
nisterstvo obrany. „Český národ-
ní pavilon v  Japonsku bude mít 
podobu skleněné spirály, přičemž 
nosná konstrukce bude ze smrko-
vého dřeva dodaného, mimo jiné, 
státním podnikem Lesy České 
republiky. Ten dodal 900  metrů 
krychlových dříví. Dřevěnou kon-
strukci už nyní vyrábí tři závody 
v  Česku. Tím opět potvrzujeme 
trend využívání přírodních a ob-
novitelných materiálů, zejména 
dřeva, které v  České republice 
umíme vypěstovat i kvalitně zpra-
covat. To ostatně potvrzuje i  ne-
dávno přijatá surovinová politika 
pro dřevo,“ řekl ministr zeměděl-
ství Marek Výborný s tím, že suro-
vinová politika pro dřevo se za-
měřuje na nové trendy a předpo-
kládaný vývoj zpracování dřeva 
v  České republice. Záměrem je 
dřevo více využívat v různých ob-
lastech, a  český národní pavilon 
tak toho bude dobrým příkladem. 
Ministerstvo zemědělství se bude 
v  Ósace prezentovat rovněž re-
gionálními potravinami a českým 
chmelem. Národní expozice 
představí návštěvníkům rovněž 
inovace v  zemědělství, potravi-
nářství a gastronomii.

„Český pavilon vidím jako sym-
bol cesty naší modernizace, ote-

vřenosti světu a udržitelnosti vy-
jádřený v  kombinaci moderních 
technologií s domácí tradicí, tedy 
klasickým stavebním materiá-
lem, kterým je dřevo. Domy ze 
dřeva mají celou řadu výhod, vy-
užívají místní materiál, jejich vý-
stavba je rychlejší a  pomáhají 
ukládat uhlík, který se tak nedo-
stane do ovzduší. Proto chceme 
dřevo více podporovat, a to nejen 
jako materiál pro rodinné domy, 
ale i  pro větší, několikapatrové 
budovy, jak ukazuje právě český 
národní pavilon pro EXPO 
2025,“ míní ministr životního 
prostředí Petr Hladík. Podle něj 
na výstavbu pavilonu bude použi-
to i dřevo z Krkonošského národ-
ního parku – a  to konkrétně 
150 metrů krychlových smrkové-
ho dřeva. „Ministerstvo obrany 
daruje prostřednictvím svého 
podniku Vojenské lesy a  statky 
400 krychlových metrů kvalitní 
smrkové kulatiny na výstavbu re-
prezentačního pavilonu České 
republiky na světové výstavě 
EXPO 2025 v  japonské Ósace. 
Toto dřevo v hodnotě přes 1,2 mi-
lionu korun bude dodáno z  vo-
jenského prostoru Boletice, který 
se nachází v  Jihočeském kraji. 
Věřím, že i díky tomu bude stejně 
jako v minulosti naše národní ex-
pozice v příštím roce patřit mezi 
ty nejoblíbenější a nejoriginálněj-
ší,“ sdělila ministryně obrany Ja-
na Černochová. 

Kancelář generálního komisaře 
vyhlásila v prosinci 2022 po více 
než dvaceti letech otevřenou ano-

nymní architektonickou soutěž 
o návrh národního pavilonu pro 
EXPO 2025. Přihlásilo se do ní 
38 soutěžních týmů, z nichž od-

borná porota v  čele se světově 
uznávanou architektkou Evou Ji-
řičnou vybrala v březnu 2023 ví-
tězný design ve tvaru skleněné 
spirály od studia Apropos Archi-
tects. Nosnou konstrukci stavby 
budou tvořit moderní dřevěné 
panely, fasádu pak umělecké 
sklo, které má v Česku několika-
setletou tradici. Národní pavilon 
nabídne důstojné zázemí české 
účasti na EXPO 2025, které se 
bude konat od dubna do října 

2025 na umělém ostrově Yume-
shima v Ósackém zálivu. V pavi-
lonu se bude nacházet stálá expo-
zice, multifunkční auditorium, 

zázemí pro obchodní jednání, re-
staurace, VIP lounge a před pavi-
lonem bude pro návštěvníky 
k  dispozici odpočinková zóna 
s výhledem na moře.

„S naším národním pavilonem 
jsme v zahraničí vzbudili už před 
začátkem světové výstavy znač-
nou pozornost. Jde o  vizuálně 
atraktivní, inovativní a technicky 
sofistikovaný projekt. Jakožto 
první dřevostavba svého druhu 
bez ocelové konstrukce v Japon-

sku, která splňuje přísné bezpeč-
nostní normy, navíc zarezonova-
la natolik, že v pořadatelské zemi 
rozvířila veřejnou diskusi k dře-

vostavbám a jejich právní úpravě. 
Pro české dřevozpracující firmy 
je stavba pavilonu skvělou refe-
renční zakázkou a  příležitostí 
k  rozšiřování jejich aktivit. Dře-
vostavby jsou navíc produkty 
s  vysokou přidanou hodnotou, 
což je v souladu s exportní strate-
gií České republiky,“ řekl gene-
rální komisař české účasti na 
EXPO 2025 Ondřej Soška.

EXPO tým Czechia připravuje 
národní expozici v Japonsku pod 

názvem „Talent a kreativita pro ži-
vot“. V  Českých Budějovicích se 
na Zemi živitelce představil rovněž 
v samostatném stánku pro poten-
ciální partnery i pro veřejnost.

Světové výstavy EXPO jsou 
prestižní společenskou, obchod-
ní a  kulturní událostí. Konají se 
jednou za pět let, trvají šest měsí-
ců a pravidelně je navštěvují de-
sítky milionů lidí. Jsou platfor-
mou pro setkávání největších 
světových korporací a organizací, 
které návštěvníkům představují 
své nejnovější nápady, řešení 
i technologické inovace. Jde tedy 
o  jakousi obdobu olympijských 
her nesportovního světa a  skvě-
lou platformu pro posilování ná-
rodní značky.

Příští EXPO se uskuteční od 
dubna do října 2025 v japonském 
městě Ósaka, v  regionu Kansai, 
pořadatelé očekávají návštěvnost 
kolem 30 milionů lidí.

Česká republika se jako samo-
statný stát zúčastní světové vý-
stavy EXPO pošesté. Funkci ge-
nerálního komisaře zastává od 
září 2022 Ondřej Soška, který 
vyhrál výběrové řízení Minister-
stva zahraničních věcí se svou 
koncepcí a  tématem „Talent 
a krea tivita pro život“. Česká re-
publika by se v Ósace měla pre-
zentovat nejen tím, co Japonci 
velmi dobře znají a  dlouhodobě 
obdivují, například českým sklem 
a  vážnou hudbou, ale zejména 
českými inovacemi, nanotechno-
logiemi, perspektivními startupy 
a talenty z regionů. 

(mak, čtk) – Poslední dva roky 
ubývá generace chovatelů ovcí 
a koz čtyřicátníků a nová genera-
ce nepřibývá. Někteří totiž změní 
chov na skot, protože vydělají 
stejně, dokonce i více, ale stojí je 
to o  třetinu až polovinu méně 
práce. I celkové stavy ovcí a koz 
klesají o  sedm až deset procent 
ročně. Nyní se v  ČR chová při-
bližně 150 000 ovcí a 40 000 koz, 
řekl na výstavě Země živitelka 
Jan Vejčík, chovatel a  zároveň 
předseda Krajského sdružení Ji-

hočeského kraje Svazu chovatelů 
ovcí a koz.

„Ovce jsou nedílnou součástí 
lidského živobytí, slouží i k údrž-
bě krajiny, ne všude lze pást krávy 
nebo koně. Napomáhají k vytvo-
ření biodiverzity v krajině, proto-
že mají i  jiný způsob pasení než 
skot, ovce i kozy pasou jiné rostli-
ny, tím napomáhají růstu růz-
ných rostlin, které jsou důležité 
pro hmyz,“ řekl Vejčík.

Chovat ovce a kozy lze na zákla-
dě plemenářského zákona, cho-

vatel musí mít registrovanou stáj, 
ovce a  kozy musí mít zavedené 
v  integrovaném registru zvířat. 
Ovce se nesmí chovat po jedné, 
vždy minimálně po dvou. „Jejich 
chov je pracnější než u skotu, ov-
ce se stříhají tak dvakrát do roka, 
kozy jsou náchylnější na změnu 
počasí, musí se dojit, drtivá větši-
na je dojných. U  zvířat se musí 
častěji udržovat paznehty, na dru-
hou stranu je můžou chovat mé-
ně zkušení chovatelé nebo méně 
technicky vybavení,“ řekl Vejčík.

Ovce se může chovat jako ple-
menné zvíře s potvrzeným půvo-
dem pro rozvoj stáda dalších cho-
vatelů. Tak je chová i Vejčík, který 
má 200 ovcí. Která se nehodí do 
chovu, skončí na maso. Chová 
také původní valašku a  šumav-
skou ovci pro národní genový 
zdroj. U  chovu se hlídají rodo-
kmeny, vzhled, chování, provádí 
se pravidelné krevní zkoušky.

Další chov je užitkový čistě na 
maso. V současnosti trochu roste 
poptávka po mase, ale neroste 

výkupní cena, dodal Vejčík. Nej-
lepší výkupní ceny jsou na jaře, 
na Velikonoce. Cena masa se po-
hybuje zhruba 70 Kč za kilogram 
v živé váze, protože se prodávají 
většinou živá zvířata.

Vlna se vykupuje pouze od vy-
braných plemen, které mají jemný 
druh vlny, částečně obsahují meri-
no. Výkup je 20 až 25 korun za ki-
logram. Ostatní hrubá vlna nebo 
dokonce pigmentová se vykupuje 
za jednu až dvě koruny za kilo-
gram, nebo vůbec. „Takovou vlnu 

někdo daruje na spřádání, zatep-
luje s  ní boudičky, nastýlá skotu, 
přidává do hnoje, vozí na sklád-
ky,“ dodal Vejčík. Třetí možností 
jsou dojná plemena pouze na pro-
dukci mléka a  výrobků z  něho. 
Takových farem v Česku je do pěti.

Pro mléko a výrobků z něho se 
chová 90 procent koz. Ale vel-
kých farem, které se tím živí 
v  Česku, je zhruba 15. Většina 
chovatelů vlastní do čtyř koz, 
druhá skupina je chová jako ple-
menná zvířata. 

Český pavilon na světové výstavě EXPO 2025 v Ósace bude mimo jiné zbudovaný ze dřeva dodaného státním podnikem Lesy ČR, Vojenskými lesy 
a statky ČR a Krkonošským národním parkem. Podobu pavilonu na agrosalonu Země živitelka v Českých Budějovicích představili zástupci české 
vlády a generální komisař české účasti na EXPO 2025 Ondřej Soška.

Zuzana Fialová 

Generální komisař české účasti na EXPO 2025 Ondřej Soška (zleva), ministr zemědělství Marek 
Výborný, ministryně obrany Jana Černochová a ministr životního prostředí Petr Hladík představili 
národní pavilon na světové výstavě EXPO v Ósace. V rámci prezentace vystoupil i velvyslanec 
Japonska v České republice Kansuke Nagaoka Foto Zuzana Fialová

Národní pavilon bude dřevostavba

Chovů ovcí a koz poslední roky ubývá

„Země živitelka je pro nás tra-
diční a důležitou domácí událos-
tí, kde se setkáváme s našimi zá-
kazníky i  odbornou veřejností. 
Jsem proto rád, že můžeme na 
této akci prezentovat zeměděl-
cům naše technologie a inovace, 
které jim pomáhají zefektivňovat 
práci,“ říká Petr Jirsa, jednatel 
společnosti SMS CZ s. r. o. „Sle-
va deset procent na všechny stro-
je SMS CZ během akce byla pro 
návštěvníky další motivací k  to-
mu, aby naši expozici navštívili 
a osobně se seznámili s kvalitou 
a robustností našich strojů.“

Letošní ročník firma SMS CZ 
pojala jako prezentaci záběrově 
menších strojů. Chtěla tak jedno-
značně oslovit menší a soukromé 
farmáře, kterým umí nabídnout 
řešení pro jejich potřeby. Sleva 
10 % na techniku se však týkala 
celého produktového portfolia 
českého výrobce, neboť má ve své 
nabídce i  širokozáběrové stroje 
s pracovním šířkou až 16 m.

Talon Green a Smart
Na venkovní ploše byla k vidě-

ní loňská novinka – hloubkový 

kypřič Talon Green. Stroj je ur-
čený pro hluboké zpracování 
a  provzdušnění trvalých trav-
ních porostů bez poškození po-
rostu, promísení struktury půdy 
a  vytažení kamenů na povrch. 
Mechanicky stavitelné krojidlo 
nařízne svrchní vrstvu porostu 

pro hladký průjezd slupice, a to 
až do hloubky 35 cm. Opěrný 
válec následně vše utuží. Vysta-
ven byl model 300/4 s  pracov-
ním záběrem 3 m a čtyřmi slupi-
cemi.

Dále si návštěvníci mohli pro-
hlédnout univerzální secí stroj 

Smart 300. Stroj slouží pro za-
kládání a  přisévání semen do 
lučních porostů. Smart pracuje 
na bázi štěrbinového výsevu. 
V půdě vyřízne úzkou štěrbinu, 
do které vloží osivo, a půdu opět 
přitlačí. S  pracovní šířkou 3 m 
je vhodný na malé a střední vý-
měry. Vyniká robustností a  je 
proto vhodný do náročných 
podmínek a  kamenitých půd. 
Stroj je navíc možné vybavit ši-
rokou škálou secího příslušen-
ství od APV.

Titan a Arras
Cambridge vály Titan 630 s pra-

covním záběrem 6,3 m jsou mul-
tifunkčním nářadím s  využitím 
jak na orné půdě, tak při údržbě 
trvalých travních porostů. Vyni-
kají svou robustností a  tuhostí 
rámu. Jejich předností je i mimo-
řádně vysoká variabilita výbavy, 
která umožňuje přizpůsobit stroj 
požadavkům zákazníků a  půd-
ním podmínkám. Ovládají se za 
pomoci hydraulického okruhu, 
kterým se řídí rozkládání do pra-
covní polohy, hydraulické vypí-
nání a  zapínání smykové lišty 
a  ovládání secí nástavby včetně 
jejího monitoringu.

K vidění byl i hydraulicky sklá-
daný nesený radličkový kypřič 
Arras 470 H s pracovním zábě-
rem 4,7 m. Stroj disponuje tře-
mi řadami radliček s  osovou 
roztečí 22,5 cm, které jsou pruž-
ně jištěny dvakrát vinutou slupi-
cí. Arras 470 H je vhodný pro 
předseťovou přípravu, hlubší 
kypření do 20 cm i  mělké po-
sklizňové zpracování půdy. Lze 

ho vybavit různými opěrnými 
a drobicími válci podle půdních 
podmínek.

Lanio a Severit
Návštěvníci stánku se mohli 

seznámit i s prutovými bránami 
Lanio 600 s pracovním záběrem 
6 m. Hlavními pracovními orgá-
ny jsou prsty, které se nacházejí 
v  šesti řadách, rozteč mezi jed-
notlivými prsty je 25 cm. Pružné 
prsty rozrušují povrch a  přivá-
dějí vzduch ke kořenům, brání 
úniku vody z  půdy a  likvidují 
plevel. Agresivitu prstů, které 
jsou dostupné v průměrech 6, 7 
nebo 8  mm, lze nastavit. Na 
přání je stroj možné dovybavit 
rovnacím hrablem, či secím 
strojem. Malá hmotnost bran 
Lanio umožňuje jejich agregaci 
i s malými traktory.

Jako poslední se veřejnosti 
představil kompaktor Severit 
300 vhodný k předseťové přípra-
vě. Jde o nesený stroj s pracov-
ním záběrem 3 m, který v sobě 
kombinuje různé typy pracov-
ních orgánů. Je tak schopen při 
jednom přejezdu srovnat poze-
mek, rozdrobit hroudy a  záro-
veň precizně připravit seťové 
lůžko. 

U  těchto strojů se za jízdy do 
půdy zapichují rotující hvězdi-
cová kola, vylamují malé části 
půdy a odhazují je zpět. Zodpo-
vědné jsou za to malé špičky ve 
tvaru lžíce, které jsou ke kolům 
uchycené. Kola jsou uspořádána 
ve směru jízdy bez bočního ná-
klonu.

Dobré kopírování půdy 
U  kultivátorů Rotocare V  fir-

my Pöttinger jsou jednotlivá ko-
la uložena samostatně. O přítlak 
se starají vinuté pružiny, které 
tlačí proti hlavnímu rámu. Kaž-
dé kolo tak může samostatně 
kopírovat terén. Hvězdicová ko-
la jsou uložena střídavě na del-

ší a kratší slupici, a tedy vlast-
ně ve dvou řadách. Tak se 
i  zlepšuje průchodnost orga-
nické hmoty.

Hlavním způsobem využití 
kultivátorů Rotocare V  firmy 
Pöttinger je provzdušnění příliš 
vlhké půdy nebo rozbití půdní-
ho škraloupu u  vyschlých půd. 
Tyto kultivátory mají vždy celo-
plošný záběr a pracují nezávisle 
na rozteči řádků kulturní plodi-
ny. Jsou tak vhodné k  použití 
v celé řadě kultur, jako jsou obil-
niny, kukuřice, cukrová řepa, 
sója, hrách či slunečnice. Pokud 
zůstává na poli dostatek ještě 
nepokryté půdy, mohou být tyto 
kultivátory nasazeny i  v  poros-
tech s  výškou dvacet, či i  přes 
dvacet centimetrů. 

Zlepšení výměny vzduchu

Přejezdem kultivátoru Rotoca-
re V  firmy Pöttinger se docílí 
zlepšení výměny vzduchu, sti-
mulace mineralizace a  regulace 
zaplevelení mechanickou ces-
tou. Omezí se také povrchový 
odtok srážkové vody. Je třeba ale 
dbát na správné nastavení pra-
covní hloubky, tj. nad výsevním 
horizontem, zvláště u  mladých 
kultur. Účinek na hubení plevelů 
je jen v mladých vývojových fá-
zích plevelů, a to hlavně zasypá-
ním. K  tomu je ale zapotřebí 
dostatečná pojezdová rychlost – 
často se jezdí rychlostmi 14, ne-
bo i 20 a více km/h. Přitom lze 
dosahovat velké plošné výkon-
nosti.

I pro zapravení hnojiv

Zemědělci se naučili využívat 
kultivátory Rotocare V  firmy 
Pöttinger s  hvězdicovými koly 
také pro zapravení povrchově 
aplikované kejdy nebo granulo-
vaných hnojiv do porostu, napří-
klad u obilnin na začátku vegeta-
ce, anebo k rozdrcení organické 
hmoty u vymrzlé meziplodiny či 
k provzdušnění luk. 

Více informací naleznete na 
www.trvaleudrzitelnezemedel-
stvi.cz.
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Na Zemi živitelce menší stroje

Kultivátor má více možností využití

Český výrobce zemědělské techniky SMS CZ představil na 50. ročníku agrosalónu Země živitelka v Českých Budějovicích šest špičkových strojů 
včetně loňské novinky Talon Green. Během celé výstavy byla připravena speciální cenová akce, kdy bylo možné techniku z Rokycan pořídit se 
slevou deset procent.

Letošní jaro s velkým úhrnem srážek vystavilo limity plečkování. Radličkové plečky či prutové brány je možné využívat jen po oschnutí půdy. Ovšem 
existuje stroj, který může být využíván i v půdě s vyšší vlhkostí, než je to možné u klasické plečky. A to jsou kultivátory s hvězdicovými koly.

Multifunkční Cambridge vály Titan 630 lze využít jak na orné 
půdě, tak při údržbě trvalých travních porostů Foto Vladislav Fuka

Hloubkový kypřič Talon Green je určený pro hluboké zpracování a provzdušnění 
trvalých travních porostů Foto Vladislav Fuka

Na 50. ročníku agrosalónu Země živitelka v Českých Budějovicích 
nemohl chybět ani český výrobce zemědělské techniky SMS CZ
 Foto Vladislav Fuka

Univerzální secí stroje Smart 300 slouží k zakládání a přisévaní semen do lučních 
porostů Foto Vladislav Fuka

Pöttinger Rotocare může být využíván i v půdě s vyšší vlhkostí, než 
je to možné u klasické plečky Foto Petr Beneš

Vladislav Fuka

Petr Beneš


